# December 29, 1975

### **Committee for State Security Report on Anti-Soviet Propaganda and Anti-Socialist Elements**

### Citation:

"Committee for State Security Report on Anti-Soviet Propaganda and Anti-Socialist Elements", December 29, 1975, Wilson Center Digital Archive, Library of Congress, Manuscript Division, Dmitriĭ Antonovich Volkogonov papers, 1887-1995, mm97083838, Reel 18, Container 28. Translated by Svetlana Savranskaya for the National Security Archive. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121193

### Summary:

The Committee for State Security reported on statements from the French and Italian Communist party leaders being used in anti-Soviet propaganda and broadcasted on western radio stations. The use of these statements caused a debate over socialist ideology, human rights, and freedoms. The report looks at prior anti-socialist activity and results of actions in places such as Hungary and Poland. The role of the KGB and decrease in crime rate is also discussed.

## **Original Language:**

Russian

#### **Contents:**

Original Scan Translation - English

особая паяка

подлежит возврату

HOLDING OT DEAL UK KINGO

ПСС

Совершенно секретно

H K



К О М И Т Е Т Государственной безопасности при совете министров СССР

<u>29</u>» <u>декабря</u> 1975г. <u>No 3213</u>-А гор. Москва

В последнее время буржуазная пропаганда активно использует в подрывной деятельности, направленной против Советского Союза и других социалистических стран, известные высказывания руководителей компартий Франции и Италии по вопросам, касающимся советской демократии, прав и свобод граждан, пресечения деятельности антисбщественных элементов. Передаваемые западными радиостанциями материалы по этому вопросу становятся :звестными широкому кругу советских граждан, которые выражают недоумение по поводу такой позиции руководства компартий Франции и Италии.

В то же время "особые" взгляды гуководителей этих партий вызывают активизацию враждебных элементов вроде Сахарова, Медведева и некоторых других. Они усматривают в этих взглядах проявления "общности" со своей позицией по вопросу о "гражданских правах", "преследованиях инакомыслящих" и т.п. По оперативным данным, Сахаров недавно сказал: "Открытая акция Марше была бы невозможна без деятельности демократов". Медведев в близком кругу заявил: "Нашим взглядам и воззрениям отвечает позиция итальянских коммунистов". Показательным является и факт обрацения жены известного антисоветчика Плюща к Ж.Марше, в котором она специально подчеркнула, что "Плющ разделяет многие взгляды Марше". Подобные ссылки использовал в оправдание своей антигосударственной деятельности и Солженицын.

Проблема, возникающая в связи с высказываниями некоторых руководителей компартий Франции и Италии, кроме идейно-теоретического аспекта, имеет также и практическую сторону, связанную с обеспечением безопасности Советского государства.

В данном случае друзья явно уступают перед пропагандистским давлением противника. Выдвигаемый "Юманите" тезис о предоставлении в условиях социализма свободы действий тем, кто "утверждает свое несогласие с системой, выработанной большинством", объективно способствует противникам социализма в их попытках создать в Советском Союзе и других социалистических странах легальную оппозицию, подорвать руководящую роль коммунистических и рабочих партий. Спецслужбы и идеологические центры империализма прилагают усилия к тому, чтобы опорочить советские законы, представить их устаревшими, догматичными и не соответствующими духу международных документов, в частности "Декларации прав человека". За эти утверждения цепляются антиобщественные элементы внутри нашей страны. С ними, к сожалению, перекликаются появившиеся в коммунистической печати Франций и Италии известные высказывания относительно демократических свобод при социализме. Тут игнорируются реальные условия классовой борьбы в современный период, недооценивается подрывная деятельность мирового империализма и его агентуры.

Выступающие с подобными заявлениями товарищи, даже после событий в Венгрии и Чехословакии, не хотят видеть того, что и в условиях сазвитого социализма, несмотоя на монолитность и политическое единство общества, все еще сохраняются в тех или иных формах в большей или меньшей степени антисоветские проявления.

Имеющиеся данные свидетельствуют о стремлении спецслужб и идеологических центров противника объединить действия враждебных элементов всех оттенков. Особенно активно ведется работа по созданию антисоветского нелегального органа печати, призванного сыграть роль организационного центра.

В своей подрывной деятельности против Советского Союза враги рассчитывают на те элементы, которые в силу своей прошлой принадлежности к эксплуататорским классам, политически вредной и преступной деятельности могут встать на путь антисоветской борьбы. В нашей стране это – бывшие каратели и другие пособники немецкофашистских оккупантов, власовцы, участники бандитского вооруженного подполья на Украине, в Прибалтике, в Белоруссии, в некоторых районах Средней Азии и Северного Кавказа, националистические и другие враждебные советскому строю элементы. Число таких людей определяется сотнями тысяч человек. Многие из них искупили свою вину и честно трудятся, но в этой среде имеются и такие, кто и сейчас не упускает случая причинить вред советскому обществу и при определенных условиях встанет на путь открытой борьбы, вплоть до вооруженной.

Органами госбезопасности принимаются меры по изучению обстановки в указанной среде и по контролю за деятельностью лиц, вынашивающих антисоветские замыслы. Руководствуясь требованиями советских законов, КГБ решительно пресекает особо опасные государственные преступления. Wilson Center Digital Archive

3526 3

Что касается мер уголовного преследования в отношении т.н. "писсидентов", под которыми на Западе обычно имеют в виду лиц. действия которых подпадают под статьи 70 (антисоветская агитация и пропаганда) и 1901 УК РСФСР (распространение заведомо ложных измышлений, порочащих советский строй), то цифровые данные на этот счет выглядят следующим образом. За период с 1967 года (ст. 1901 введена в сентябре 1966 г.) по 1975 год по указанным статьям осуждено 1583 человека. За предшествующий девятилетний период (1958-1966 гг.) число осужденных за антисоветскую-агитацию и пропаганду составляло 3448 человек. Кстати говоря, в 1958 году, т.е. как раз в тот период, который нередко называется на Западе "периодом либерализации" и к которому относится заявление Н.С.Хрущева (27 января 1959 г.) об отсутствии "фактов привлечения к судебной ответственности за политические преступления", по статье 70-было осуждено 1416 человек, т.е. почти столько, сколько за все последние девять лет.

По состоянию на 20 декабря 1975 года в ИТУ отбывают наказание 860 осужденных за особо опасные государственные преступления, в том числе за антисоветскую агитацию и пропаганду – всего 261 человек, которые содержатся в двух исправительно-трудовых колониях.

Происходящее снижение числа государственных преступлений является результатом дальнейшего укрепления морально-политического единства советского общества, преданности советских людей делу социализма, решительного пресечения антисоветских действий враждебных элементов.

В соответствии с указаниями XXIУ съезда партии и ЦК КПСС органы госбезопасности делают упор на предупредительно-профилактическую работу по предотвращению государственных преступлений. За период <u>1971-1974 гг. было профилактировано 63108</u> человек. За этот же период только путем профилактики пресечена на стадии формирования деятельность <u>1839</u> антисоветских групп. Меры профилактики продолжают оставаться основными в деятельности органов.

Наряду с профилактикой использовались и продолжают использоваться оперативные и другие меры, не связанные с уголовным преследованием. Удалось разложить на стадии возникновения ряд опасных группирований националистической, ревизионистской и иной антисоветской направленности. Компрометация авторитетов, инспирировавших антиобщественные проявления, позволила предотвратить нежелательные последствия в ряде районов страны. Оправдали себя и такие меры, как лишение некоторых лиц советского гражданства и выдворение их за границу (Солженицын, Чалидзе, Максимов, Красин, Литвинов, Есенин-Вольпин и другие). Оздоровлению оперативной обстановки способствовало также разрешение выезда многим экстремиста: из Советского Союза в Израиль.

Вместе с тем отказаться в данный момент от уголовного преследования лиц, выступающих против советского строя, невозможно, поскольку это повлекло бы за собой увеличение особо опасных государственных преступлений и антиобщественных проявлений. Опыт показывает, что деятельность "диссидентов", которая вначале ограничивается антисоветской пропагандой, впоследствии, в ряде случаев, принимала такие опасные формы, как террористические проявления, организованное подполье в целях свержения Советской власти, установление связей с зарубежными спецслужбами, занимающимися шпионажем, и др.

Из сказанного видно, что отказ от активного пресечения политически вредных действий "диссидентов" и других враждебных элементов, как этого хотят французские и итальянские товарищи, мог бы вызвать самые серьезные негативные последствия. Делать в этом вопросе принципиальные уступки, как нам представляется, нельзя, т.к. они неизбежно повлекли бы за собой дополнительные неприемлемые для нас требования.

Все вышеизложенное подтверждает правильность линии нашей партии на решительную борьбу "за ограждение советского общества от действий враждебных элементов". В соответствии с этим органы государственной безопасности будут и впредь решительно пресекать всякую антисоветскую деятельность на территории нашей страны. Целесообразно проводить оправдавшую себя линию на разумное сочетание профилактических и других оперативно-чекистских мер с мерами уголовного преследования в тех случаях, когда это необходимо.

КГБ будет строго следить за тем, чтобы так называемые "диссиденты" не могли создать организованное антисоветское подполье и проводить антисоветскую деятельность, в том числе и с "легальных позиций" (сахаровский "комитет защиты прав человека", "группа Международной амнистии", проведение сборищ с определенными политическими целями и т.п.).

Было бы желательно в удобный момент провести с французскими и итальянскими товарищами соответствующие беседы на высоком уровне, в которых разъяснить им, что борьба с так называемыми "диссидентами" является для нас не отвлеченным вопросом о демократии вообще, а жизненно важной необходимостью охраны безопасности Советского государства. Наши меры по пресечению деятельности "диссидентов" и других антисоветских элементов отнюдь не носят какого-то "массового" характера, а касаются лишь отдельных лиц, которые не прекратили своей деятельности и после соответствующих официальных предупреждений и предостережений. Эти меры основаны на соблюдении социалистической законности и находятся в полном соответствии с ленинскими положениями развития социалистической демократии. При проведении наиболее острых акций мы по возможности принимаем во внимание и интересы друзей, работающих в условиях буржуазно-демократических государств.

В связи с тем, что выступления французских и итальянских товарищей по вопросам демократических свобод при социализме вызывают недоумёние у советских людей, представляется целесообразным в нашей пропаганде полнее показывать преимущества советского общественного и государственного строя, подлинно народный характер советской демократии, кровную заинтересованность трудящихся нашей страны в безусловном соблюдении законов, которые предоставляют советским гражданам самые широкие социальные и политические права. Следовало бы обратить особое внимание на то, что советская Конституция предусматривает использование таких прав и свобод, в том числе свободы слова и собраний, только "в соответствии с интересами трудящихся и в целях укрепления социалистического строя". Именно на такой классовой основе, в полном соответствии с законами, осуществляется пресечение антисоциалистической деятельности "диссидентов". Они осуждаются не за "инакомыслие", а за активные преступные действия и подрывные акции против социалистического строя. Подчеркнуть, что антиобщественные действия враждебных элементов связаны с влиянием буржуазной пропаганды, с организованной подрывной деятельностью империалистических спецслужб и антисоветских центров (Якир, Дзюба, Красин и другие признали такие связи публично).

Показать, что реальный социализм является воплощением ленинских идей о функциях и роли государства в период строительства коммунизма. Раскрыть смысл мер, направленных на защиту завоеваний социализма. Подчеркнуть особую ответственность братских партий, стоящих у власти, за судьбы общества и государства.

ПРЕДСЕДАТЕЛЬ КОМИТЕТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

Committee for State Security At the USSR Council of Ministers 29 December 1975 No. 3213-A Moscow Top Secret Special Folder

CC CPSU

Recently bourgeois propaganda has been actively using the well-known statements of the leaders of the French and Italian Communist parties concerning Soviet democracy, rights and citizen freedoms, and the interdiction of activities of anti-Soviet elements in their subversive work targeted against the Soviet Union and other socialist countries.

Materials on this issue broadcast by the western radio stations have become known to a wide circle of Soviet citizens, who express their confusion regarding the position taken by the leadership of the Communist parties of France and Italy.

At the same time, the "special" views of the leaders of these parties lead to an increase in the activity of hostile elements like Sakharov, Medvedev, and some others. They see in such views an expression of "commonality" with their own position on the issue of "civil rights," "persecution of dissenters," and so on. According to our intelligence information, Sakharov recently said, "Marches's open action would not have been possible without the activity of the democrats." Medvedev stated in his inner circle, "The position of the Italian Communists reflects our opinions and beliefs." The fact that the wife of the notorious anti-Soviet [activist] Plushch wrote [a letter] to G. Marches's views," is characteristic as well. Solzhenytsyn also used similar references in his anti-state activities.

The problem, which emerges in connection with the statements of some leaders of the Communist parties of France and Italy, aside from the ideological and theoretical aspects, also has a practical side, related to ensuring the security of the Soviet state.

In this case, [our] friends obviously gave in, faced with the propaganda pressure of the opponent. The thesis put forth by L 'Humanite that in the conditions of socialism those, who "assert their disagreement with the system established by the majority," should be given freedom of action, objectively serves the enemies of socialism in their efforts to create a legal opposition in the Soviet Union and other socialist countries, and to undermine the leading role of the Communist and workers' parties.

Special services and the ideological centers of imperialism make every effort to slight Soviet laws, to present them as old, dogmatic, and not appropriate to the spirit of international documents, specifically, the "Declaration of Human Rights." Anti-social elements inside our country cling to those claims. Unfortunately, the notorious statements regarding democratic freedoms under socialism, which have appeared in the Communist press of France and Italy, speak to each other. In this case, they ignore the real conditions of class struggle in the current period, and underestimate the subversive activities of global imperialism and its agents. Those comrades who make such statements do not want to see the fact that even in the conditions of developed socialism, notwithstanding its monolithic character and the political unity of the society, anti-Soviet expressions could still exist to a lesser or greater extent, even after the events in Hungary and Czechoslovakia.

Our information shows the aspiration of the special services and ideological centers of the opponent to unite all the actions of the hostile elements of all shades. Especially active work is being conducted with the purpose of creating an anti-Soviet underground publishing organ designed to serve as an organizational center.

In their subversive activity against the Soviet Union the enemies count on those elements who, due to their past membership in the exploiting classes and [association with] politically harmful and criminal activities, could choose the road of anti-Soviet struggle. In our country those elements are former executioners and other adherents of the Fascist occupiers; Vlasov's troops; participants in the bandit armed underground in the Ukraine, in the Baltics, in Belorussia, in several regions of the Central Asia and Northern Caucasus; nationalist and other elements hostile to the Soviet regime. These people number in the hundreds of thousands. Many of them have atoned for their guilt, and are now working honestly; however, there are such [people] in that sphere who even now never miss a chance to inflict harm on Soviet society, and who in certain conditions would take up open struggle, even an armed one.

The state security organs are undertaking measures to study the situation within the circles mentioned above and to monitor the actions of those who are developing antiSoviet designs. Guided by the requirements of Soviet laws, the KGB is decisively disrupting the most dangerous crimes against the state.

As far as the measures of criminal prosecution regarding the so-called "dissidents," which is how they refer in the West to the individuals whose actions fall under Articles 70 (anti-Soviet agitation and propaganda) and 190 (I) of the Criminal Code of the Russian Soviet Federal Socialist Republic (dissemination of allegations known to be untrue, which defame the Soviet regime), the numbers here look as follows. In the period beginning in 1967 (Article 190 (I) was introduced in 1966) through 1975, a total of 1,583 persons were sentenced under the articles named above. In the preceding period of nine years (1958-1966), the number of persons sentenced for anti-Soviet agitation and propaganda was 3,448. By the way, in 1958, i.e., during the period often referred to in the West as "the period of liberalization," during which N. S. Khrushchev made his statement about the absence of "facts of bringing people to court for political crimes" (January 27, 1959), 1,416 persons were sentenced under Article 70, i.e. almost the same number as in the entire period of the last nine years.

By the state of affairs on 20 December 1975, 860 persons are serving sentences in labor correction institutions for especially grave crimes against the state; among those, only 261, who are being held in two labor correction colonies, were convicted for anti-Soviet agitation and propaganda.

The occurring drop in the numbers of crimes against the state represents the result of the further strengthening of the moral and political unity of Soviet society, the Soviet people's dedication to the cause of socialism, and the decisive disruption of anti-Soviet actions by hostile elements.

In accordance with the directives of the XXI V Congress of the party and the CC CPSU, the state security organs are emphasizing preventive and prophylactic work to prevent crimes against the state. During the period 1971-1974, a total of 63,108 persons were subjected to prophylactic work. In the same period, and only by prophylactic methods, the activity of 1,839 anti-Soviet groups was disrupted at the formative stage.

Prophylactic measures remain the main method of the [security] organs' work.

Along with prophylactic measures, operational and other measures short of criminal prosecution have been and continue to be used. We were able to disrupt a number of groups of nationalist, revisionist, and other anti-Soviet character at a very early stage. The compromising of leaders who inspired anti-social manifestations made it possible to prevent undesired consequences in several regions of the country. Such measures as stripping certain persons of their Soviet citizenship and exiling them abroad (Solzhenytsin, Chalidze, Maksimov, Krasin, Litvinov, Yesenin-Volpin and others) have proven to be effective as well. [Granting] permission for many extremists to emigrate from the Soviet Union to Israel also helped improve the situation.

At the same time, it would be impossible now to refrain from criminal prosecution of those persons acting against the Soviet regime, because it would lead to an increase in the number of extremely grave crimes against the state and anti-social manifestations. Our experience shows that the activities of the "dissidents," which was initially limited to anti-Soviet propaganda, subsequently, in a number of cases, assumed such dangerous forms as terrorist actions, organized underground with the purpose of overthrowing the Soviet regime, establishing ties with foreign special services engaged in espionage, and other forms.

From the discussion above, it is clear that refraining from active counteraction against the politically harmful actions of the "dissidents" and other hostile elements, as the French and Italian comrades would want us to do, could lead to the most serious negative consequences. It seems to us that one cannot make principle concessions in this issue, because they would inevitably lead to additional demands unacceptable to us.

Everything stated above confirms the correctness of the line of our party for the decisive struggle to "protect Soviet society from actions by hostile elements." In accordance with this [line], the state security organs will continue to disrupt decisively all kinds of anti-Soviet activity on the territory of our country. It would be expedient to implement an approach with a reasonable combination of prophylactic and other operational measures with the measures of criminal prosecution in those cases where it is necessary.

The KGB will keep a strict lookout in order not to allow the so-called "dissidents" to create an organized anti-Soviet underground and to conduct anti-Soviet activities, including those "from legal positions" (Sakharov 's "Committee for the Defense of Human Rights," and "Amnesty International," organizing meetings with certain political goals, and the like).

It would be desirable to conduct appropriate conversations with the French and Italian comrades at an appropriate moment, in the course of which we should explain to them that the struggle against the so-called "dissidents" for us represents not an abstract question about democracy in general, but a vitally important need to defend the security of the Soviet state. Our measures to disrupt the activities of the "dissidents" and other anti-Soviet elements do not have any kind of "massive" character, but affect only certain individuals who did not stop their activities even after appropriate official warnings.

These measures are grounded in a respect for socialist legality, and exist in complete accordance with Lenin's directives on the development of socialist democracy. When undertaking especially acute actions, we take into consideration the interests of [our] friends, who work in the conditions of bourgeois-democratic states, as far as possible.

In connect ion with the fact that the statements of the French and Italian comrades on the issue of democratic freedoms under socialism lead to concern among the Soviet people, it appears expedient to show the superiority of the Soviet state and society, the genuinely popular character of Soviet democracy, and the vital interest of the working people of our country in unconditional respect for the laws, which grant the most extensive social and political rights to Soviet citizens, more extensively in our propaganda. We should put special emphasis on the fact that the Soviet Constitution presupposes the use of such rights and freedoms, including freedom of speech and association, only "in accordance with the interests of working people and for the purpose of strengthening the socialist regime." It is precisely on this class basis, in full accordance with the law, that the disruption of the anti-socialist activities of the "dissidents" is conducted. They are not convicted for "dissident thinking," but for active criminal activities and subversive actions against the socialist regime. "We should stress that the antisocial actions of hostile elements are connected with the influence of bourgeois propaganda, and with the organized subversive activities of imperialist special services and anti-Soviet centers (Yakir, Dzyuba, Krasin and others have admitted such connections publicly).

We should show that real socialism represents the realization of Lenin's ideas about the functioning and the role of the state in the stage of building communism. To explain the essence of the measures aimed at defending the achievements of socialism. To emphasize the special responsibility of the fraternal ruling parties for the future of society and the state.

CHAIRMAN OF THE COMMITTEE FOR STATE SECURITY.

(SIGNATURE) ANDROPOV